
Zápis ze zasedání Komise lesnické ekonomiky Odboru lesního hospodářství ČAZV 

v oblasti působnosti VLS – divize Hořovice, Milín, 17.-18.10.2019 

 

Jednání zahájil v prostorách hotelu a motorestu U Milína prof. Šišák a následně předal slovo novému 

vedení KLE OLH ČAZV – doc. Mgr. Ing. R. Sloupovi, Ph.D. (předseda KLE OLH ČAZV) a Ing. Šafaříkovi, 

Ph.D. (místopředseda KLE OLH ČAZV). Z účasti na jednání byl omluven doc. V. Kupčák. Jednání se 

účastnil předseda ČAZV prof. Ing. V. Podrázský, CSc. 

Tématem podzimního zasedání byla Komunikace jako nedílné součásti lesnické politiky. Součástí 

jednání byl rovněž workshop s názvem „Krizová komunikace nebo komunikace krize“  - RNDr. Marcel 

Riedl, CSc. (FLD ČZU) a Ing.Róbert Babuka, MBA (LDF MENDELU) 

Doc. Sloup informoval přítomné s programem jednání. 

Slova se poté ujal prof. Podrázský a informoval o změně v organizační struktuře a financování v ČAZV 

a přijetí časopisu Journal of Forest Science, který je publikován pod záštitou OLH ČAZV, do prestižní 

databáze: Emerging Sources Citation Index (WoS). 

Následovalo seznámení se stavem lesnického výzkumu na jednotlivých pracovištích: 

Ing. Vaňata (ÚHÚL) informoval o aktivitách v rámci ÚHÚLu, mezi které patří: 

- MZe – aktualizace oceňovacích předpisů LH v ČR, aktuálně návrh legislativních ustanovení 

(určení tržní hodnoty – do oceňovací vyhlášky a zákona) 

- Renta dle PLO  

- Zvýšené N na MZD při obnově   

- Stat. 2018 MZE les 01-01 (nad 200 ha, vlastníci)  

- Podklady pro plošné LH PRV  

Prof. Šišák informoval o projektových aktivitách na FLD ČZU:  

- NAZV doc. Jarský - Rozdrobenost vlastnictví lesa a její dopady na lesnickou politiku (2018-

2020) 

- NAZV RNDr. Riedl – Komunikace jako nástroj harmonizace potřeb společnosti a lesnického 

sektoru (2019-2021) 

- Doc. Sloup – Ozelenění střech s biologickým čištěním odpadních vod a Ozelenění šikmých 

střech s větším sklonem v rámci Proof-of-concept FLD - ČZU 

- participace na projektech NAZV (doc. Bílek, prof. Podrázský, doc. Dvořák)  

- EVA4.0 (Excelentní Výzkum jako podpora Adaptace lesnictví a dřevařství na globální změnu a 

4. průmyslovou revoluci – fakultní projekt, participace členů KLDE)  

Ing. Pospíšil prezentoval aktivity za ÚLDEP LDF Mendelu Brno: 

- Smluvní výzkum –  CZ Biom (Ing. Šafařík) – Analýza a predikce vývoje surovinové základny 

lesní dendromasy pro energetické účely s ohledem na současný vývoj nahodilých těžeb dříví v 

České republice 

- Kurz Oceňování lesa (2018-2020)  

- V přípravě H2020 Twinnings 

- NAZV Ing. Babuka (Metodika zpětného dopočtu na základě ekonomických dat) – konference 

k NAZV v příštím roce  



- Změna ve statutu GS LČR (projekty od 100 tis., náměty by měly reflektovat potřeby LČR, 

výstupy, způsob a vyhodnocování; náměty se předkládají komisi GS LČR, ta je vybere do 

výzev, podání přes organizační jednotky LČR)  

Prezentována byla mapa zobrazující jednání KLE OLH za posledních 25 let činnosti (podklady prof. 

Šišák, doc. Kupčák; zpracoval Ing. Polster).   

 

Za Ministerstvo zemědělství vystoupil Ing. Jan Lojda, Ph.D. (vedoucí Oddělení ekonomických nástrojů 

lesního hospodářství) a přítomné seznámil s probíhajícími aktivitami: 

- 408  

- Novela lesního zákona – povinnosti OLH (výčtem),  46  - obnova, podpora, kompenzace ztrát 

VH kůrovcem,  

- Vyhláška – způsob výpočtu nákladů OLH – navýšení sazby za výkon (za 2Q 2020) 60ha/den 

- Novela nařízení vlády –ochrana lesa, asanace, úpravy sazeb – dotace vypláceny, novela od 

7/2020 

- Kontinuální vyplácení vlastníkům lesa (dříve 1 kolo, letos 3- možná 4), 1mld. 150 mil. Kč 

(nejvyšší hodnota) – podpora LH ze SR  

- PRLF – 23.10. – 2. kolo pro vlastníky lesa; povodňové škody, plošná opatření, genofond, 

kůrovec – podzimní, nejsou opatření na infrastrukturu  

- MMR – žádat budou obce – komunikace v obcích (těžba, zejm. Morava)  

- Nový dotační titul – vyjednávání s EK o notifikaci – nebude v režimu de minimis, 3R (19-21),  

- Usnesení vlády – až do 2,5 mld. Kč, do 28.2.2020 – poté začne výplata žádostí, „škoda v lesích 

způsobená v rámci ztráty zpeněžení kvůli nahodilé těžbě“, krajské úřady jsou příjemcem – 1 



žádost, max. výše dotace dle čtvrtletí, kdy došlo k těžbě/prodeji (2017 -26Kč/m3 … 510 

Kč/m3- 1 Sazba 2017, 4 sazby 2019) žádosti – pokud je účetní jednotkou (datum těžby je 

rozhodné) – kdo nevede účetnictví – těžba/prodej/přiblížení dříví – následná kontrola 

ministerstvo a ÚHÚL,  

- Debata o dotačních titulech v režimu de minimis – Ing. Malý  

Následoval blok jednání zaměřený na komunikaci, který uvedl RNDr. Marcel Riedl, CSc. a představil 

jednotlivé prezentace zařazené v rámci „Aktivní komunikace v LH“. Přítomné seznámil s aktuálními 

problémy komunikace v sektoru, problémovým stromem komunikace českého lesnictví („problém 

tree“). Následně s příspěvky vystoupili: 

- Ing. Andrea Pondělíčková s tématem Možnosti kolektivní komunikace a lobování v LH 

(nutnost ucelené a dlouhodobé strategie, problematika efektivního dopadu komunikace na 

veřejnost, příklady – Doba dřevěná)  

- Ing. Jan Příhoda na téma Vnitrosektorová komunikace  

- Ing. Petra Palátová, Ph.D. – Bioekonomika jako trend v lesním hospodářství 

- Václav Kuba – Krizová komunikace  

- Ing. Jan Kašpar, Ph.D. – Participativní metody   

Ing. Jaromír Vašíček, CSc. hovořil o koncepci státní lesnické politiky (návrh ze 30.9.) včetně 

historického nástinu předešlých aktivit. Struktura návrhu: úvod-preambule-vize-obecná východiska-

výčet prioritních problémů – dlouhodobé cíle koncepce – přílohy 

Ing. Gabzdil vystoupil s příspěvkem Vojenské lesy a statky v období první republiky 

 Ing. Martin Chytrý, Ph.D. představil Vojenské lesy a statky, s.p., jejich organizační strukturu (divize 

Hořovice – 160 zaměstnanců). Vojenský újezd zrušen, zvyšuje se podíl nahodilých těžeb (letos se blíží 

100 %), cca 140 tis. m3 za 2019. Seznámení s projektem Optimalizace… harvestorové uzly v 

probírkách – poskytování komplexních služeb LS (výkup, těžbu a vyvážení, prodej a potěžební úpravu) 

– ekonomická analýza činností harvestorového uzlu; výhody (plánování, zainteresovanost 

pracovníků) a nevýhody provozování vlastního harvestorového uzlu. 

Příští zasedání KLE OLH ČAZV se bude konat v dubnu 2020 v oblasti působení Biskupských lesů 

Diecéze Ostravsko-opavská. Téma: Hospodaření a ekonomická životaschopnost podniků církevních 

lesů v době klimatické změny a biotických kalamit. 

 

 

 

Zapsala: Ing. Bc. Petra Palátová, Ph.D.  

Zápis doplnili a ověřili:  doc. Mgr. Ing. Roman Sloup, Ph.D. 

   Ing. Dalibor Šafařík, Ph.D. 


